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В статье рассматриваются причины изменения рынка труда в сторону увеличения спроса на труд домашнего персонала 
(лиц, работающих на работодателей — физических лиц в доме работодателя), правовые аспекты оформления трудовых право-
отношений с домашним персоналом, по законодательству Швейцарии. Описывается трудовое законодательство Швейцарии, 
типовые трудовые договоры с домашними работниками, издаваемые кантонами. Ставится вопрос о том, в какой части трудо-
вое законодательство Швейцарии примеряется к труду домашнего персонала. Рассматривается вопрос приведения Швей-
царией трудового законодательства в соответствии с ратифицированной ей Конвенцией Международной организации труда 
№ 189 о достойном труде домашних работников.
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The article deals with the reasons for the change of labor market of the way of increasing demand for the labor of domestic 
workers (persons working for employers-physical persons in the employer’s home) the legal aspects of the formalization of labor 
relations with domestic workers, in accordance with the legislation of Switzerland. The article describes the Swiss labor law, standard 
employment contracts with domestic workers issued by the cantons. The question is raised as to which part of the Swiss labor law is 
applied to domestic workers. Under this article, the harmonization of labor legislation with the 189th Convention of the International 
Labor Organization concerning Decent Work for Domestic Workers that it has ratified takes place. 

Keywords: Swiss labor law, labor relations, domestic workers, jurisprudence, 189th Convention of the International Labor 
Organization concerning Decent Work for Domestic Workers.

DOI: 10.18572/2221-3295-2022-1-54-56

Зарубежный опыт. Международное и сравнительное трудовое право




